
»ميانگين معدل دانش آموزان كشور ۵ /۱۱ است« 
رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در 
حالي اخيراً اين خبر را اعلام كرده است كه پيش 
از اين كبگانيان، دبير ستاد راهبري نقشه جامع 
علمي كش�ور نيز نتايج عملكرد دانش آموزان 
ايراني را در آزمون هاي بين المللي تيمز و پرلز 
در دو حوزه رياضيات و خواندن و نوشتن بسيار 
نگران كننده و نشان دهنده افت شديد دانسته 
بود؛ پي�ش از اين ب�ه منظور بررس�ي وضعيت 
آموزشي كشور و دلايلي كه موجب شده شرايط 
تحصيلي دانش آم�وزان اين مق�دار افت كند، 
با ابراهيم س�حرخيز، معاون اس�بق متوسطه 
آموزش  و  پرورش گفت وگو كرديم كه در شماره 
پنج ش�نبه 8 دي ماه روزنامه »جوان« منتشر 
ش�د. اين بار براي واكاوي نظراتي كه از س�وي 
كارشناسان در اين خصوص مطرح شده با محسن 
زارعي، رئيس مركز سنجش آموزش و  پرورش به 
گفت وگو نشسته  ايم كه در ادامه ارائه مي  شود. 

اخبار مختلفي در خصوص افت معدل 
دانش آموزان مطرح مي  شود، واقعيت 
فعلي وضعيت تحصيلي دانش آموزان 

چگونه است؟
ميانگين معدل دانش آموزان منظور دانش آموزان 
پايه دوازدهم اس��ت كه امتحانات آنها به ش��كل 
سراسري و هماهنگ برگزار مي  شود و چون كنترل 
شده است مي  توانيم به اين نتايج ارجاع بدهيم. براي 
امس��ال معدل كلي دانش آموزان 12/03 بوده كه 
اين نتيجه، نتيجه مطلوبي به عنوان ما حصل نظام 

آموزش  و پرورش كشور نيست. 
يك م�لاك بين الملل�ي مي  گويد ما 
انتظار داريم دانش آموز كلاس چهارم 

خواندن و نوشتن بلد باشد. 
اين براساس آزمون هاي تيمز و پرلز است كه تمام 
كشورها مي  آيند در اين آزمون ها شركت مي  كنند. 
براساس ش��اخص هايي كه خود كش��ورها اعلام 
مي  كنند آمادگي دارند در اين شاخص ها بررسي 
انجام  ش��ود. ايران هم جزو كش��ورهايي است كه 
مي  آيد ش��ركت مي  كند؛ بحث جدايي دارد. ولي 
آزمون پايه دوازدهم آزمون سراس��ري است كه از 
همه دانش آموزان گرفته مي  شود. آنجا نمونه آماري 
مطرح مي  شود و جامعه آماري مطرح نيست، ولي 
پايه دوازدهم به شكل كنترل شده در سراسر كشور 
با يك طراحي سؤال مشخص و با يك فرآيند تحت 
كنترل شده انجام مي  شود كه البته نتيجه آن هم، 

نتيجه مطلوب نظام آموزش  و پرورش نيست. 
دليل اين افت تحصيلي دانش آموزان 

پايه دوازدهم چيست؟ 
قبل از اينكه بخواهيم اين مسئله را تحليل كنيم، 
بايد حاشيه اي را كه بر متن نظام آموزش  و  پرورش 
رسمي كشور غلبه پيدا كرده  است، بررسي كنيم.  
از جمله همين آزمون سراس��ري كه تحت عنوان 
سنجشي جداي از نظام آموزش  و پرورش عمومي 
توس��ط مجموعه ديگري س��نجيده مي  ش��ود و 
دانش آموزان مجبور هستند با توجه به اين سنجشي 
كه خارج از اين نظام انجام مي  شود، خود را براي آن 
سنجش آماده كنند، چراكه آينده تحصيلي آنها به 
اين مسئله وابسته اس��ت. اين آمادگي آنها را براي 
موفقيت در رقابت كنكور سراسري آماده مي  كند و 
در نتيجه نقطه تمركز آنها از اين امتحانات مدارس 
خارج مي  شود و صرفاً دنبال اين هستند نمره قبولي 
كسب كنند و از اين نظام آموزش��ي خارج شوند، 

چراكه ملاك عملي براي آنها نبوده است. 
قبلًا تأثي��ر مثبت س��وابق تحصيل��ي در آزمون 
سراس��ري مطرح بود كه اين تأثير مثبت، بيشتر 
به معناي تأثير خنثي بود، چراكه مي  توانستند بر 
همان مهارت هاي تست  زني تمركز كنند و سراغ آن 
سبك يادگيري با حافظه محوري بروند، خودشان 
را از كتاب، درس و برنامه  درس��ي جدا و براي آن 
آزمون خودشان را آماده كنند كه همين حاشيه 

بر متن غلبه می كند و به نظ��ر تحليل هاي ديگر 
را تحت الش��عاع قرار مي  ده��د؛ تحليل  هايي مثل 
اينكه دوران كرونا بر نظام آموزش��ي كشور تأثير 
داش��ته يا تحليل هاي ديگر با همكاري گروه هاي 
آموزشي و دبيرخانه دروس، درس به درس بررسي 
و علت هاي آنها ريشه  يابي شده است، ولي تا زماني 
كه نتوانيم اين حاش��يه ها را حل كنيم، مس��ئله 
مهمي مغفول مي  ماند، البته فرصتي كه ايجاد شده 
مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي است كه سهم 
سوابق تحصيلي را 40 درصد دانسته و تا 60 درصد 
هم افزايش پيدا مي  كن��د و مي  تواند كمك كند تا 
نگاه و توجه دانش آموز، راهبردهاي مطالعه اي آنها 
و هم روش تدريس معلمان و كلًا مدرسه به عنوان 
كانون يادگيري و معلم به عنوان محور برنامه درسي 
مورد دگرگوني واقع ش��ود و دانش آموزان به اين 
امتحانات هم توجه داشته باشند. بنابراين نتيجه اي 
كه امس��ال در خردادماه كسب مي  شود، اگر افتي 
داشته باشد، قابل تحليل اس��ت، چراكه ديگر اين 

توجه ايجاد شده است. 
اين مسئله اي كه فرموديد، مربوط به 
سال دوازدهمي  هاس�ت، ولي برخي 
از كارشناس�ان معتقدند حتي تا 4۵ 
درص�د از بچه ه�اي كلاس چهارم ما 
هنوز مهارت روخواني را هم كس�ب 
نكرده اند، چه مقدار اين نظر را قبول 
داريد و به نظر شما دليل اين مسئله 

چيست؟
آزمون تيمز دروس علوم و رياض��ي پايه چهارم و 
هش��تم را بيش��تر مبنا قرار مي  دهد و آزمون پرلز 
سواد خواندن و نوشتن را مورد بررسي قرار مي  دهد 
كه شاخص هاي خيلي زيادي را نيز مدنظر دارد و 
اتفاقاً كشور ما نيز در خيلي از اين شاخص ها شركت 
مي  كند؛ در گزارشي كه از اين آزمون ها ارائه مي  شود 
بايد تحليل ش��اخص هاي آن را هم نگاه كنيم، نه 
اينكه فقط صرفاً عملكرد دانش آموزان در خواندن 
و نوش��تن يا علوم را ببينيم و بگوييم اين عملكرد 
ضعيفي است. در بخشي از شاخص ها اتفاقاً وضعيت 
ما نس��بت به دنيا خيلي هم خوب اس��ت، منتها 
تفسير اين مسئله يك كتاب اس��ت و اگر بخواهم 
تك  تك عرض كنم كه وضعيت م��ا در هر كدام از 
اين شاخص ها چگونه است بايد يك كتاب را شرح 
دهم، ولي آن چيزي كه بايد اتفاق بيفتد و اشكالي 
كه وجود دارد، اين اس��ت كه ارزشيابي ما صرفاً در 
س��ال پاياني دوره آموزش عموم��ي يعني در پايه 
دوازدهم انجام مي  شود و نسبت به ديگر دوره هاي 
تحصيلي آزمون استاندارد پيشرفت تحصيلي برگزار 
نمي  كنيم و تنه��ا ملاكي هم كه اع��لام مي  كنيم 
همين آزمون تيمز و پرلز است و معمولاً براساس 
اين آزمون هم داريم مقايس��ه مي  كنيم كه نسبت 
ما با دنيا به چه ش��كل اس��ت كه هرچند مي  تواند 
يك مبنا باشد، اما معمولاً در مورد اينكه وضعيت 
خود كش��ور ما در دوره هاي تحصيلي مختلف به 
چه شكل است، ارزشيابي نداش��ته  ايم؛ به همين 
دليل دنبال اين هستيم بتوانيم خودمان اين آزمون 
پيشرفت تحصيلي را در دوران مختلف تحصيلي 

برگزار كنيم. 
يعني الان م�ا يك ب�رآورد حدودي 
نداريم كه چند درصد از دانش آموزان 
در درس هاي علوم و رياضي وضعيت 

خوب يا بدي دارند؟
چرا اين وجود دارد. 

خ�ب چق�در اس�ت؟ اينك�ه گفت�ه 
مي  ش�ود   4۵ درصد از دانش آموزان 
كلاس چهارمي ما توانايي روخواني را 

ندارند، چقدر قبول داريد؟
اين را چه كسي گفته است؟

نظ�ر كارشناس هاس�ت، آنه�ا ه�م 
براساس همين آزمون ها مي  گويند؛ 
ش�ما اينها را قبول داريد؟ يا حداقل 
حدودي مي  تواني�د بگوييد وضعيت 

فعلي دانش آموزان ما چگونه است؟
وضعي��ت الان را بايد از معاونت آم��وزش ابتدايي 

دريافت كنيد. 
در سال هاي گذشته وضعيت چگونه 

بوده است؟
بر اساس برداش��ت كه نمي  توانم عرض كنم، ولي 
اگر آزم��ون پيش��رفت تحصيلي انجام ش��ود، آن 
زمان مي  توانيم قاطعانه اع��لام كنيم كه وضعيت 
دانش آموزان اكنون در سواد خواندن و نوشتن به 
چه شكلي اس��ت. ولي بايد توجه داش��ت در دوره 
ابتدايي ارزش��يابي ما توصيفي- عملكردي است، 
بنابراين اگر بخواهيم ميزان پيش��رفت تحصيلي 
را در نظر بگيريم، نياز داريم يك آزمون پيشرفت 
تحصيلي انجام دهيم كه اين مس��ئله هم سال ها 
مغفول مانده و اين كار ارزشيابي دوره هاي تحصيلي 
انجام نشده است، يعني اينكه ما بايد در هر دوره مثل 
پايه چهارم ابتدايي بتوانيم يك آزمون ارزش��يابي 
پيشرفت تحصيلي انجام دهيم و در پايه ششم، نهم 
و دوازدهم اين كار به شكل سراسري انجام شود. اين 
دوره  هايي كه آزمون هماهنگ سراسري نداريم، بايد 
سراغ آزمون پيشرفت تحصيلي برويم كه بتوانيم به 

اين سؤال پاسخ دهيم. 
يكي از مواردي كه مطرح مي  ش��ود، اين است كه 
حجم كتاب ها از زماني كه براي تدريس پيش  بيني 
بيشتر است، تعطيلات به خاطر كرونا، آلودگي هوا 
يا موارد ديگر در طول سال تحصيلي هم داريم كه 
موجب شده كتاب ها به شكل كامل تدريس نشود و 
معلم ها خيلي موارد مجبور هستند به جاي مثلاً يك 
درس در يك روز، چهار درس را در يك روز بگويند 

كه خب دانش آموزان به خوبي متوجه نمي  شوند. 
زمان آموزش مصوب مجلس شوراي اسلامي است 
و حتي مركز پژوهش هاي مجلس گزارش��ي دارد 
مبني  بر اينكه زمان آموزش ما نسبت به كشورهای 
ديگر با توجه به حجم محتواي��ي كه داريم خيلي 
كم تعريف شده است. حالا اين تعطيلاتي كه اشاره 
فرموديد، خودش مزيد بر علت مي  شود و اين ساعت 
تقليل پيدا مي  كند و بالطبع بخش عمده اي از اين 
محتوا را معلم شايد اصلًا نتواند در زمان تدريس به 

آن برسد كه بتواند كار آن محتوا را تمام كند. 
نكته ديگر اين است كه طبق سند، بخشي از اهداف 
دوره هاي تحصيلي بايد توس��ط خود مدرس��ه و 
معلم طراحي شود و اين هم نياز به زمان دارد.  اين 
مسئله نيازمند اين است كه معلم اين قدرت مانور 
را داشته باشد تا بتواند اين كار را انجام دهد. معمولاً 
در اين زمان پيش بيني ش��ده هن��ري كه معلم به 
خرج مي  دهد، نهايتش اين اس��ت كه به محتواي 
تدوين شده بپردازد و ديگر آن سهم را هم نمي  تواند 
انجام ده��د و اين در گزارش مرك��ز پژوهش هاي 

مجلس هم  به آن اشاره شده است. 
آموزش و پ�رورش در م�ورد كمبود 
معل�م باره�ا تأكي�د كرده اس�ت، 
مس�ئله اي كه وجود دارد، اين است 
كه گفته مي  شود معلماني كه اكنون 
از آنها استفاده مي  شود، ممكن است 
تحصيلات مرتبط يا تجربه كافي براي 
تدريس در مورد دروس�ي كه به آنها 
ارجاع مي  شود، نداش�ته باشند، اين 

مس�ئله چه مقدار بر رون�د تحصيل 
دانش آموزان تأثير داشته است؟

اگر معلم غيرتخصصي درس��ي را تدريس كند كه 
در حوزه تخصص او  نيست و براساس نياز يا به هر 
دليل ديگري اين اتفاق افتاده باش��د، معلوم است 
كه نمي  تواند اه��داف دوره را تأمي��ن كند و به آن 

اهداف برسد. 
اينك�ه گفت�ه مي  ش�ود آم�وزش و 
پرورش 200 تا 400 هزار معلم كمبود 
دارد و ب�ا اضاف�ه  كاري معلم�ان يا با 
اس�تفاده از معلمان بازنشس�ته اين 
خلأ پر شده اس�ت، چقدر روي بحث 
آموزش و افتي كه وج�ود دارد، تأثير 

گذاشته است؟
يك زمان در عمل و اجرا شما به مرحله اي مي  رسيد 
كه كلاس شما نبايد خالي بماند و براي اينكه اين 
اتفاق نيفتد، لاجرم ابتدا سراغ  همكار متخصصدر آن 
حوزه تدريس می رويد و اضافه بر تدريسي كه دارد 
به او ابلاغ مي  شود  اضافه تدريس ديگری هم داشته 
باشد، به نظر كار اشتباهي نيست و در آموزش عالي 
هم همين اتفاق مي  افتد. مگر الان اساتيد دانشگاه 
در آموزش عالي فقط ساعات موظف خود را تدريس 
مي  كنند؟ و اگر بيش��تر از س��اعت موظفي خود 
تدريس كنند، اشكالي دارد؟ يا نظام آموزش عالي 
زير سؤال مي  رود؟ چرا وقتي استاد مدعو مي  گيرند، 
شما خبرنگاران آن زمان سراغ آنها نمي  رويد كه چرا 
اس��تاد مدعو مي  گيري و از هيئت علمي استفاده 
نمي  كنيد؟ يا از هيئت علمي متخصص اس��تفاده 
نمي  كنيد؟ يا چرا سراغ مبادي كه بايد براي آموزش 
و پرورش تأمين نيرو كنند، نمي  رويد كه چرا اين 

نيرو را تأمين نمي  كنيد؟
طبيعتاً س�راغ آنها هم رفته  ايم، ولي 

سؤال بنده چيز ديگری بود. 
بنده عرضم اين اس��ت كه اگر كمبودي باش��د كه 
هست و همه نسبت به آن اذعان دارند، هر چند عدد 
و رقم آن، اين عددي كه شما فرموديد نيست و بايد 
حوزه منابع انساني درباره آن اظهارنظر كنند، ولي در 
مجموع با اين كمبود بايد اولويت با همكاران باشد، 
ولو همكاري كه بازنشسته شده البته نه همكاري 
كه از تعليم و تربيت رس��مي فاصله گرفته اس��ت، 
يعني اينكه بعد پنج يا 10 س��ال از بازنشستگي او 
را فراخوان كنيم، چنين ف��ردي از تدريس فاصله 
گرفته و روش ه��اي تدريس جدي��د را نمي  داند، 
ولي معلمي كه مثلًا سال گذشته يا دو سال پيش 
بازنشسته شده و هنوز در آن حال و هوا است و از آن 
روش ها فاصله نگرفته چه اشكالي دارد چند سالي 
به او كه فردي با تجربه است، اجازه تدريس بدهيم تا 
براي جبران اين نيازي كه وجود دارد، كمك كند، يا 
به دانشجو معلماني كه سال آخر آنهاست و بخشي 
از ترم آخر را كارورزي مي  روند، حالا بيايند در عرصه 
عمل ساعاتي را تدريس داشته باشند؟ اشكال كار 
آنجايي اس��ت كه بخواهيم افراد غيرمتخصص را 
براي تدريس دروس تخصصي به كار بگيريم، چون 
اين واقعاً به هر دليلي باشد، حتي اگر به دليل نياز 

هم باشد، كار درستي نيست. 
يك�ي از م�واردي ك�ه برخ�ي از 
كارشناس�ان معتقد هستند موجب 
اف�ت تحصيلي دانش آموزان  ش�ده ، 
تقس�يم  بندي مدارس اس�ت، يعني 
م�دارس تيزهوش�ان و غيرانتفاعي 
داريم و آموزش و پرورش ديگر خيلي 
به مدارس دولت�ي و عمومي خودش 
بها نمي  دهد و همين مس�ئله موجب 
دلس�ردي ميان دانش آموزان عادي 
مي  ش�ود، چون ب�ا خ�ود مي  گويند 
وقتي اين دانش آموزان به شكل ويژه 
درس  خوانده اند، طبيعتاً ما در كنكور 
نمي  توانيم آنها را شكست دهيم؛ اين 

مسئله چه مقدار واقعيت دارد؟ 
مدرسه استعدادهاي درخشان در تمام دنيا هست، 
منتها بعضي از كشورها جدا نمي  كنند و مدرسه 
استعدادهاي درخش��ان در همان مدرسه عادي 
است و تحت عنوان اتاق منبع به او گفته مي  شود 
كه در اين اتاق منبع هم آن دانش آموز با نياز ويژه 
و هم دانش آموز استعداد درخشان حضور دارند و 
چون اينها اس��تعداد برتر هستند، فوق  برنامه اي 
براي آنها تعريف مي  ش��ود كه طالب آن هستند، 
يعني هم انگيزه و ظرفيت دارند و هم خودش��ان 
دنبال اين هس��تند. اين كار توجه ويژه نيس��ت 
يعني ش��ما متناسب با اس��تعدادي كه فرد دارد 
مي  خواهيد اين اس��تعداد را ش��كوفا كنيد. خب 
اين عين عدالت است و خلاف عدالت نيست كه 
بگوييد من دارم توجه ويژه به آن مي  كنم. ش��ما 
داريد يادگيري بيشتري را براي اين دانش آموزي 
كه ظرفيت بيشتري دارد، رقم مي  زنيد. در همه 
دنيا اين مرسوم است، حالا اينكه تحت عنوان يك 
مدرسه جدا باشد يا نباشد، محل مناقشه است كه 
خيلي ها روي آن نظر دارن��د و من هم نمي  توانم 

بگويم درست است يا نه. 
در مورد اينكه دانش آموزان م��دارس عادي دچار 
يأس نشوند، اگر ما به اين س��مت نرويم كه توجه 
ويژه به برخي از دانش آموزان ش��ود، يعني اينكه 
همه امكانات را يكجا سوق ندهيم، معلم هاي خوب 
را فقط آنجا نفرستيم و عدالت آموزشي در توزيع 
معلمان رعايت شود و امكانات در همه مدارس توزيع 

شود؛ اين حس يأس هم ايجاد نمي  شود. 

زمان آموزش نسبت به محتواي كتب درسي كم است
رئيس مركز سنجش آموزش و  پرورش در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

محسن زارعي: تدريس دروس از سوي معلم غيرتخصصي حتي از سر نياز به معلم هم اشتباه است

 عضو ش��وراي ش��هر تهران با بيان اينكه حجم جابه جايي مسافر با 
تراموا 1/5برابر بيشتر از مترو اس��ت، گفت: هزينه ساخت و ساز تراموا 

يك سوم مترو است. 
 رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان تهران با اشاره به اينكه 
سرشماري آزمايشي ثبتي »مبنا« در س��ه شهر پيشوا، پرديس و پرند 
آغاز شده است، گفت: ساكنان اين شهرها تا پايان دي ماه فرصت دارند 
براي اعلام نشاني و كد پستي و ثبت مشخصات خود و اعضاي خانوار از 

طريق پايگاه سازمان ثبت احوال اقدام كنند. 
 در دومين جلسه ستاد ملي زن و خانواده دولت سيزدهم چهار طرح 
پيشنهادي در حوزه  كاهش آسيب طلاق به كمك مشاوره زوجين نوپا، 
تدوين نظام واره شغلي زنان، نظام جامع آماري زن و خانواده   و تشكيل 

كارگروه زنان، سلامت و امنيت ارائه شد و به تصويب رسيد. 
 دادستان كل كشور از برداشتن پلمب مخازن مازوت در مدتي از سال 
خبر داد و گفت: به ناچار براي اينكه مردم از نعمت برق برخوردار باشند، 
يك مدت در سال پلمب مخازن برداشته مي شود و اجازه استفاده مازوت 

را به نيروگاه ها مي دهيم!
 سخنگوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: با مشاهده 
 XBB و BQ 1سه مورد ابتلا به زيرسويه هاي جديد اوميكرون با نام هاي

در كشور، احتمال ورود موج هشتم كرونا به كشور تقويت شده است. 
 سخنگوي وزارت آموزش و پرورش با بيان اينكه تاكنون شير رايگان 
در ميان دانش آموزان مناطق كم برخوردار هشت استان كشور توزيع 
شده اس��ت، گفت: تخصيص بودجه لازم براي توزيع بسته هاي امنيت 
غذايي از س��وي س��ازمان برنامه به طور كامل محقق نشد؛ با اين حال 

همچنان در حال پيگيري هستيم. 
 رئيس س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه مشاركت هاي 
مردمي گفت: اجازه فعاليت به اندك آموزش��گاه هايي كه متناس��ب با 
سياس��ت وزارت آموزش و پرورش و در راستاي س��ند تحول بنيادين 

حركت نمي كنند، داده نخواهد شد. 

افزايش دو برابري دانشجويان بين الملل
دانشگاه هاي ايران تا ۳ سال آينده

رئيس س�ازمان امور دانش�جويان و مع�اون دانش�جويي وزارت 
علوم، تحقيق�ات و فن�اوري از افزاي�ش دو برابري دانش�جويان 
خارج�ي از قري�ب ب�ه ۱20 مليت تا س�ه س�ال آينده خب�ر داد. 
هاش��م داداش پور، رئيس سازمان امور دانش��جويان گفت: دانشگاه ها 
براي ماندگاري دانشجويان بين الملل و شتاب براي بين المللي شدن 
در منطقه و جهان بايد تعاملات و تبادلات علمي خود را افزايش دهند. 
جايگاه علمي برخي از دانشگاه هاي كشور در سطح جهاني و بر اساس 
ارزيابي هاي مؤسسات معتبر دنيا در رتبه هاي خيلي خوبي قرار دارد و 
ظرفيت جذب دانشجو و موقعيت بين المللي شدن را دارند. دانشگاه ها 
بايد در اين حوزه بازتعريفي صورت دهند و تعاملات خود را حداكثري 
كنند و تنوع جذب دانشجويان از كشورهاي مختلف جهان را در اولويت 
قرار دهند.  وي برگزاري المپياد فرهنگي و ورزشي دانشجويان بين الملل 
را در راستاي شناخت بيشتر دانشجويان خارجي از ظرفيت هاي ايران 

و ايجاد انگيزه ميان آنان برشمرد. 
داداش پور از افزايش دو برابري دانش��جويان خارجي در دانشگاه هاي 
ايران از قريب به 120 مليت تا سه س��ال آينده خبر داد.  وي در ادامه 
افزود: س��ازمان امور دانش��جويان از ورزش هايي كه مورد اس��تقبال 
دانشجويان باش��د، حمايت لازم را مبذول خواهد كرد. طي يك سال 
اخير كمك هاي مالي خوبي از اتاق هاي تندرستي، سالن هاي بدنسازي، 
زمين هاي چمن مصنوعي و طبيعي فوتبال و پيست دوچرخه سواري به 
عمل آمده است.  داداش پور ادامه داد: به دليل پيشگيري از آسيب هاي 
جسمي و حركتي در ميان دختران، فضاهاي ورزشي چند منظوره در 
خوابگاه ها از اولويت هاي سازمان امور دانشجويان محسوب مي شود و 

دانشگاه ها در اين عرصه مورد حمايت قرار خواهند گرفت.

شهرداری: دستفروشي جرم نيست
 اما نياز به ساماندهي دارد

ش�هردار ته�ران گف�ت: ه�دف م�ا س�اماندهي دستفروش�ان 
اس�ت، زي�را دستفروش�ي اص�لًا ج�رم نيس�ت و برخ�ي افراد 
ب�راي تأمي�ن معيش�ت از اي�ن طري�ق كوش�ش مي كنن�د. 
عليرضا زاكاني، شهردار تهران درباره برخي برخوردها با دستفروشان 
به ويژه در ايستگاه هاي مترو  افزود: از نگاه من به عنوان شهردار تهران، 
دستفروشي جرم نيست، بلكه يك شغل است، اما برخي افراد به شكل 

نامتعارف و غيرهدايت شده مشغول به اين كار هستند. 
وي افزود: مديريت شهري حق دارد اين افراد را ساماندهي كند و اين 
اقدام در راستاي افزايش كيفيت و نظم بخشي به معابر شهر انجام خواهد 
شد.  ش��هردار تهران ادامه  داد: به عنوان مثال فردي در مترو مشغول 
عرضه مواد غذايي است كه نخست  بايد هويت آن شخص شناسايي شود 

تا بتوانيم روي كالاي عرضه شده نظارت داشته باشيم. 
وي افزود: به همين منظور ساماندهي دستفروشان مورد تأكيد است 
و شهرداري تهران مكلف است خدماتي به اين افراد ارائه دهد.  زاكاني 
همچنين درباره ساماندهي افراد بي خانمان و معتادان متجاهر در فصل 
زمستان نيز گفت: اكنون غير از گرمخانه ها به 3 هزار نفر خدمات ارائه 
مي كنيم و در ياورش��هرها نيز 2 هزار نفر جاي خالي داريم؛ در نتيجه 
مي توان اعلام كرد ش��هرداري تهران مي تواند ب��ه 5 هزار نفر خدمات 

ارائه دهد. 

سجاد آذري
  گفت و گو

حسین سروقامت

گفت وگوي »جوان« با كارشناس سازمان هواشناسي

كاهش بارش در 14 استان 
نسبت به پارسال

 تحلي�ل جديدتري�ن نقش�ه هاي پيش بين�ي فصل�ي بارش ه�ا 
بيانگر آن اس�ت ك�ه متوس�ط بارش ها ه�م در بهترين ش�رايط 
در حد نرم�ال پيش بيني نمي ش�ود، اما ه�واي س�ردي را تجربه 
خواهيم كرد. براي تحليل وضعيت بارش ها در كش�ورمان با فريبا 
گودرزي، كارش�ناس س�ازمان هواشناس�ي گفت  و  گو كرده ايم. 

فريبا گودرزي، كارش��ناس سازمان هواشناس��ي تهران در گفت وگو با 
»جوان« درباره سامانه بارشي در سطح كشور گفت: بارش هاي اخير با 
توجه به خشكسالي هاي گذشته، جبراني براي كم بارشي ها نبوده است. 
تجزيه و تحليل آمارهاي دريافتي از ايستگاه هاي هواشناسي بيانگر آن 
است كه ميانگين بارش ها نسبت به سال قبل 17 درصد كاهش داشته 
و پيش بيني مي شود در دوره بلند مدت نيز 29 درصد نسبت به سال قبل 

كاهش بارش داشته باشيم. 
گودرزي در ادامه اظهار داشت: اگر بخواهيم به صورت استاني به كاهش 
بارش ها اشاره داشته باش��يم، بايد گفت كه ما در 14 استان كشورمان 
كمبود بارش داش��ته ايم. فقط در اس��تان قم 75 درصد، استان قزوين 
62 درصد و در اس��تان همدان 56 درصد كاهش باران نس��بت به سال 

قبل داشته ايم. 
كارشناس سازمان هواشناسي تهران درباره سامانه بارشي چند روز آينده 
تهران گفت: طبق پيش بيني سامانه هاي حاكم بر شهر تهران، پايتخت 
از امروز افزايش آلودگي هوا دارد كه به نوعي هش��دار زرد براي ساكنان 
تهراني به حساب مي آيد. البته اين موضوع فقط مختص تهران نيست و ما 
در استان كرج هم چنين وضعيتي را پيش بيني كرده ايم. امروز و فردا در 
دامنه نيمه غربي زاگرس جنوبي بارش خواهيم داشت و در ساير نقاط جو 
پايدار است. البته اميدواريم با ورزش باد اين افزايش آلايندگي به حداقل 
برسد، اما آنچه براي ما بسيار مهم است، اينكه طبق جديدترين نقشه هاي 
پيش بيني سامانه هاي بارشي، تهران تا روز يك شنبه باراني نخواهد بود و 

فقط شرايط غبار را براي تهران پيش بيني خواهيم كرد. 
گودرزي با تأكيد بر اينكه وضعيت آب و بارندگي همچنان در ش��رايط 
نامطلوبي قرار دارد، گفت: از الان نمي شود، خيلي اظهار نظر دقيق كرد، 
چراكه شروع س��ال آبي ما تازه از مهرماه آغاز ش��ده و ما تازه در ابتداي 
زمستان هستيم. اميدواريم بارش هاي خوبي ان ش��اءالله اتفاق بيفتد و 
جبران كمبود آبي را داشته باشيم، اما تاكنون نسبت به سال قبل كاهش 
بارش داشتيم و طبق نقشه هاي پيش بيني سازمان هواشناسي كشورمان 
امسال سال آبي خوبي نخواهيم داشت، هر چند كه آب و هواي سردي را 

نسبت به سال قبل پيش رو خواهيم داشت. 
كارشناس سازمان هواشناسي درباره اينكه آيا بارش هاي اخير توانسته 
جبران كم بارشي ها را داشته باشد، اظهار داشت: همان طور كه قبلاً اشاره 
شده كم بارشي ها آنقدر زياد است كه با چند روز بارش نمي توان چيزي 
را جبران كرد. قطعاً اين بارش ها بخش كوچكي از كاهش بارش را جبران 
كرده است. امسال سومين سال خشكس��الي را سپري مي كنيم و طبق 
پيش بيني اي كه داشتيم تا هفته دوم دي ماه نوار جنوبي كشور بارش هاي 
نرمالي را خواهد داشت، اما در نوار شمالي اين بارش ها كمتر خواهد بود. 

وي درباره اينكه در چند روز آينده كدام نواحي كشور بسيار سرد خواهد 
بود، گفت: معمولاً براي هواي سرد پيش بيني در همان روز اتفاق مي افتد. 
مثل روز گذشته كه مثلًا در كوهرنگ در برخي نقاط دما به 18 درجه زير 
صفر رسيد يا چادگان 12 درجه سرمای زير صفر را تجربه كرده است. كلًا 
نوار دامنه هاي زاگرس در چند روز آينده سرماي زيادي را خواهد داشت، 
اما آنچه مشخص است اينكه كشورمان در جنوب شرق و غرب تغيير دماي 
زيادي نخواهد داشت، در ديگر استان ها كاهش دماي محسوسي خواهيم 

داشت كه كمي سردتر از روزهاي قبل خواهد بود. 
كارشناس سازمان هواشناسي تهران درباره شايعه سامانه بارشي »غول 
درياي س��رخ هفته آينده به ايران مي رس��د«، خاطر نشان كرد: هشدار 
با عنوان »غول درياي س��رخ هفته آينده به ايران مي رس��د« شايعه اي 
بيش نيست و توسط س��ازمان هواشناسي كش��ور تكذيب شده است. 
هرگونه تغييرات جوي تنها از طريق تارنماي س��ازمان هواشناس��ي به 
نشاني IRIMO. IR و پيامك هاي ارسالي از شماره هاي معتبر سازمان 
هواشناسي كشور و رس��انه ملي اعلام خواهد ش��د. البته ما پيش بيني 
می كنيم كه از اواخر هفته سامانه بارشي به ايران برسد و شاهد بارندگي 
سنگيني در كشور باشيم، اما اس��تفاده از اين اصطلاحات اصلًا صحيح 

نيست و نبايد به  كار برده شود. 

»عزيزان! اگر لطيف نباشيد، هيچ چيز نصيبتان نمي شود. خود 
را معطل نكنيد!

هر روز چند مرتبه در خانه يا محل كار عصباني مي شود. پرخاش 
مي كند و دل ديگران را مي ش�كند. از آن طرف هم مي خواهد 
زبده العارفين و عمده المكاشفين شود؛ به حضرت زهرا قسم تا 

لطيف نشويد، چيزي گيرتان نمي آيد!
علامه طباطبايي تماماً لطافت ب�ود. به حدي كه در طول عمر با 
كسي دعوا نكرد. روزي جواني با دوچرخه با علامه برخورد كرد 
و ايشان به ش�دت آس�يب ديد. اگر ما بوديم حتماً با آن جوان 
دعوا مي كرديم، اما علامه بلافاصله به سمت جوان رفت و از او 

دلجويي كرد و پرسيد طوريت شده است يا خير؟!
اگر مي خواهيد به جايي برسيد، لطيف ش�ويد. لطيف بودن را 
تمرين كنيد. از خانه شروع كنيد و با خشم و غضب، تن خانواده 

را نلرزانيد!«
عين عب�ارات آي�ت الله فاطمي ني�ا. . . اگر مرد عمل هس�تيد؛ 

بسم الله!
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وحید صابري

پيوستن يك ميليون و 400 هزار
دانش آموز به هلال احمر تا پايان سال

رئي�س س�ازمان جوان�ان جمعي�ت ه�لال احم�ر گف�ت: ب�ا 
اج�راي ط�رح »همت�ا«، بي�ش از ي�ك ميلي�ون دانش آم�وز در 
سراس�ر كش�ور ضم�ن درياف�ت آم�وزش كمك ه�اي اولي�ه و 
مواجه�ه ب�ا مخاط�رات ب�ه عضوي�ت ه�لال احم�ر در مي آيند. 
محمد گلفش��ان، رئيس س��ازمان جوانان جمعيت هلال احمر گفت: 
با اج��راي طرح »همتا«، بي��ش از يك ميليون دانش آموز در سراس��ر 
كش��ور ضمن دريافت آموزش كمك هاي اوليه و مواجهه با مخاطرات 
به عضويت هلال احمر در مي آيند.  وي در اين باره توضيح داد: هر يك 
از مربيان آموزش هاي همگاني جمعيت هلال احمر در قالب اين طرح 
در سه ماه زمستان جاري به مدارس كشور معرفي مي شوند و با حضور 
در كلاس هاي درس مقاطع دبس��تان و متوسطه اول، اصول مقدماتي 
كمك هاي اوليه را آموزش خواهند داد.  گلفشان افزود: همچنين هر يك 
از مربيان 112 دانش آموز علاقه مند را شناسايی می كنند و به عضويت 
هلال احمر در خواهند آورد. دانش آموزان تازه عضو شده نيز سال آينده 
تحت آموزش هاي تكميلي قرار مي گيرند تا توانايي آموزش كمك هاي 
اوليه و مواجهه با مخاطرات را به همتايان خود يعني ديگر دانش آموزان 
مدارس آموزش دهند.  وي ادامه داد: امسال مربيان آموزش همگاني 
نقش راهبر خواهند داشت و در مرحله بعد هر كدام از دانش آموزان در 
تيم هاي 112 نفره به عنوان سفيران آموزشي هلال احمر فعال خواهند 
ش��د.  رئيس س��ازمان جوانان تأكيد كرد: معاونت آموزش، پژوهش و 
فناوري جمعيت هلال احمر در برگزاري اين طرح مش��اركت خواهد 
داشت؛ به اين ترتيب كه پش��تيباني محتوايي، فني و تأمين مربيان را 
انجام خواهد داد.   رئيس جمعيت هلال احمر ماه گذش��ته گفته بود: 
امسال س��ال جذب حداكثري داوطلبان و اعضا اس��ت. سال آينده بر 
انتقال آموزش هاي تكميلي به اعضاي تازه وارد تمركز خواهيم كرد و 

در 1403 از خدمات اين نيروها بهره مند مي شويم. 


